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lvan Padovec: Premier concertino - prva stranica gitarske dionice (uz dlanak na str. 2).
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Stefan Hackl

Tekst koji slijedi prenosimo, s dopu5tenjem autora,
iz iasopis a Gitarre aktuell (vol. 28196, 2007).

kladatelj Ivan Padovec (takoder Johann Padowetz, Jean Padovetz, 1800-1873) izYaraLdinau Hrvatskoj pripada najvaZnijim

' skladateljima za gitaru na kraju njezina procvata u devetnaestom stolje6u.

U svojoj mladosti Padovec je najprije naudio svirati violinu; nastup Maura Giulianija kojega je duo prilikom posjeta Bedu 1818. go-

dine pobudio je konadno njegov interes za gitanimoLda neposredno potaknuo njegovo skladanje za gitaru i gudade. Naime, Giuta-
nije u travnju i svibnju 1818. godine u Bedu odrZao nekoliko koncerata zajedno s pijanistom Ignazom Moschelesom i violinistom
Josephom Maysederom; izvodili su razlidita komoma djela kao i pojedine stavke Giulianijeva Koncena op.70 zagitaru i orkestar.l

Padovec je moZda ve6 i prije poneito svirao gitaru, no sad se intenzivno pozabavio tim instrumentom uz pomo6 Skole Barlolomea
Bortolazztja.2 Kod zagrebadkog kantora Karla Wisnera von Morgenstema udio je harmoniju i glasovir. flbrzo je postao vaZna figura
u hrvatskom glazbenom Zivotu, svirao je koncefiantnu komomu glazbu s gudadima, bio je dlan osnivad zagrebadkog Musikvereina
(1821) i ugledan uditelj. Koncertni uspjesi u susjednim gradovima (Trst, Rijeka) omogu6ili su mu da ode u Bed.

Bed je tada, uzPariz, bio najvaZnija metropola gitaristike - tamo su, medu ostalima, djelovali Mauro Giuliani, Anton Diabelli i
Wenzel Matiegka, a meilu izdanjimaizvanredno produktivne bedke muzidke naklade pojavljivale su se i skladbe Ferdinanda Ca-
rullija i Luigija Legnanija. Padovec je u Bedu Zivio od I 829. do 1837. godine i ondje je dao tiskati mnoge svoje skladbe.

Koncertna su putovanja vodila Padovca u vi5e europskih zemaTja, sve dok se odna bolest koju je imao od djetinjstva nije vidno
pogoriala, tako da se Padovec 1 837. opet preselio u svoj zavldaj, VaraZdin. Ondjeje i dalje koncertirao (sve dok nije potpuno osli-
jepio), a bioje aktivan i kao skladatelj i uditelj glazbe.

Padovdev opus, koji obuhva6a viSe od 200 kompoziclja,sadrli- uz komade zagttaru solo, gitarska dua i pjesme s gitarskom prat-

njom - takoder vokalnu glazbu i komomu glazbu bez grtare. Njegove skladbe za grtaru i gudade odnosno orkestar bile su done-

davna izgubljene, a o njihovu postojanju biloje svega nekoliko naznaka.

Prije svega, to su izvjeitaji o izvedbama iz onoga doba'. Koncert za gitaru s pratnjomkuartetai Introdukcija i uarijacije za gitaru s

pratnjomkuafietanatemuizuuodnog zboraNnrme (Zagreb,1l. travnja 1841.3 i Krapina, ll.listopada 1846.\.

t Mirko Orli6: Ivan Padovec - kroatischer Gitarrist von europiiischem Ans ehen, Gitarre und Laute,2001, vol. 23,br.2, str. 15 i takoder Thomas Heck:
The Birth of the Classic Guitar and its Cultiuation in Venna, ReJlected in the Career and Compositions of Mauro Giuliani (d. I 829), vol. 1 , diserlacijr.

Yale University, New Haven, 1971, str. 119.

2 NeuerundgriindlicherunduollstdttdigerUnterrichtclieGuitarrenacheinerleichtenund.fasslichenMethodegutundrichtigspielenTulemen,Op.2l,
Wien, 1808. - jedna od najobljubljenijih i najde56e izdavanih bedkih ikola za gitaru.

3 Recenzija u Croatia, (16. travnja) 1841, vol. 3, br. 31, str. 124.

4 
Doma6e vdsti - Iz Krapine, Nouine honatsko-slauonskt-dalmatinske, Q.l .listopada) 1846, vol. 12, br. 83, str. 350.

')



Stefan Hrckl: PttxovNo otkrife dua concertina luana Parktuca

Zatim, saduvani su nepotpuni prijepisi: nedavno je u varaZdin-
skom Gradskom muzeju pronaalen prijepis Drugoga ('oncertina
(datiran s 'VaraZdin 1925'), zapravo samo dionice gitare i gudada

drugoga stavka. U arhivu glazbenoga dru5tva Vijenac postoji au-
tograf skladb e Introduction und Variationen fiir die Gitarre iiber
ein beliebtes Thema aus der Oper Korradin uon Rossini mit
Quartet Begleitung... 5. Werk, Agram...l829. Radi se po svoj pri-
lici o onom djelu koje je Padovec sam izveo u Zagrebu 12. si-
jednla 1829. godine.5 Saduvana je samo solistidka dionica.

I konadno, imamo svjedodanstvo odevidca: Emest Krajanski u
dlanku iz 1940. godine pi5e daje od dra Seppa Bachera iz Frei-
stadta dobio na uvid dva djela- Second concertino pour la Guitar-
re auec accompagnement de deuxViolons, Alto &Violoncelle par
Jean Padouetz i Introduction und Variationen iiber ein Thema
aus der Oper'Die Kreuzritter'fiir die Gitarre mit Begleitung des

Orchesters componiert uon Johann PacJouetz.6 U ovom posljed-
njem komadu orkestar se sastoji od gudadkog kvinteta, dvije
flaute, dvije oboe, dva klarineta i dva fagota, jednog roga, trube i
timpana - neobidno velik sastav za gitarski koncert toga doba!

Jedini upotrebljivi trag izgubljenih partitura trebaloje, dakle, traZi-
ti kod dra Seppa Bachera. Taj gitarist i glazbeni pedagog iz Krem-
sa, kojije gitaru naudio svirati dvadesetih godina dvadesetog sto-
lje6a u Innsbrucku kod Loisa Kcjlla i Erwina Mahrholdta, a tijekom
ljenrih praznika i kod Heinricha Alberla i Luigija Mozzanija,t pos-
jedovaoje sak-upljene brojne rane notne zapise i otiske, arhivirane
s najve6om paZnjom. NaZalost, ta se njegova opseZna zbirka rasula

u svim smjerovima. Ponovno su pronaaleni samo dijelovi - pre-

teZno u ostav5tinama razliditih gitarista iz Innsbrucka. Konadno su dva Padovdeva djela izronila na neodekivanome mjestu: u zbirci
bedkoga gitansta Karla Scheita koji je bio jedan od najvaZnijih poshjeratnih pedagoga i izdava(a gitarske glazbe. Doduie, u tom se

svesku nisu nalazile gore spomenute varijacije, ali je zato uz drugi conceftino bio i prvi, koji Krajanski nte spomenuo.

Rukopise pod naslovom Premier Concertino pour la Guitare auec accompognement de deux\4olons, Alto etVioloncelle par Jean
Padouetzi Second Conceftino pour la Guitare auec accompagnement de deuxViolons, Abo &Voloncelle par Jean Padouetzmo-
Zemo datirati u sredinu devetnaestog stolje6a. Rukopis se jasno razlikuje od skladateljevih zapisa (autografa) i ne podudara se

todno niti s prijepisima drugih Padovdevih djela. Papir, tinta i nadin pisanja jednaki su kod oba conceftina, pa je odito da su prije-
pisi nastali u isto vrijeme. Gitarska dionica sastoji se od tri arka proiivena koncem, a gudadke dionice od slobodnih araka poloZe-

nih zajedno i presavinutih, to jest od pojedinih listova. Na ovitku se nalaze Zigovi Seppa Bachera sa signaturom 660./){XXXY./7 .

odnosno 347.NIL/38. i bilje5ka'gudadi (kvafiet) i terc-gitara'.

Idiomatika skladbe jasno upu6uje na tehniku i glazbu Maura Giulianija; neki su obrasci izravno preneseni iz Gidianljeva Koncer-
ta op.30, mnoga su mjesta vrlo slidna. Solistidka dionica pisana je za terc-gitaru, 5to znadi da je notirana transponirano u A-duru
(Prui concertino) odnosno u D-duru (Drugi concertino).8

Gitara ugoilenazamalutercu viSe (G-c-f-b-dl-gl, s menzurom oko 55 cm) desto se upotrebljavala u komornoj glazbi prve polovice
devetnaestog stolje6a, prije svega u gitarskom duu i u kombinacrji s gudadima. Sa svojim briljantnim zvukom ona tamo pristaje bit-
no bolje nego normalno ugotlena gitara. Mauro Giuliani primijenio ju je, meClu ostaLim, u svojemKoncertuzagitarti orkestar op.70
i u kvintetima op. 101, 102 i 103 - a to su djela koja su Padovcu bila neposredni uzori. Padovecje vjerojatno sam doZivio izvedbe tih
djela, a Giulianijeve Koncertne uarijacije za gitaru s orkestralnom pratnjom sam je izveo 1. travnja 1828. u Zagrebu.e

' Mirko Orli6: Ivan Padovec, http://www.musicologne.de.
6 Ernest Krajanski: Sjetimo se Padovca, Su. Cecilija,1940, vo1. 34, sv. 3, str. 50.
t 

Lois K6ll' D"r Gitarrist Jakob Ortner Zum75. Geburtstag am ]L luti l954,rukopis, Tiroler Landesmuseum Ferdirandeum, Innsbruck,vol. 2, str. 129
8 Tonaliteti concertina su C-dur (prvi) i F-dur (drugi). Op. ur.
9 Mi.ko Orli6: Ivan Padovec - kroatischer Gitalrist von europdischem Ansehen, Gitarre uncl Loute,2001, vol. 23, br. 2, str. 15.

Terc-gitara iz 1841. godine, rad bedkoga graditelja
Johanna Antona Stauffera. Instrument se nalazi u zbirci

Brigitte Zaczek.
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Upoffeba terc-gitare bila je uglavnom ogranidena na Bed.10 Diela s terc-gitarom, odnosno alternativno, s normalno ugodenom gi-

tarom s kapodastrom, uz Giulianija i Padovca pisali su prije svega Leonhard de Call, Anton Diabelli, Johann KasparMertz i Joseph

Kiiffner. U Padovdevim concertinima opclja s kapodastrom ne dolazi u obzir zbog brojnih mjesta u visokim poloZajima. I u
Padovdevim gitarskim duetima prva je dionica napisana ve6inom za terc-gitaru.

Mnoga Padovdeva solistidka djela zahtijevaju dodatne basove (on sam sviraoje gitaru s deset Zica); za concertineje odito predvi-

dio instrument sa Sest Zica.ll

Koncerti za gitaru i orkestar bili su u devetnaestom stoljedu joi vrlo rijetka forma. Prvi potjede od-francuskoga gitarista Antoinea

L Hoyera (1801); u Bedu je takav koncert prvi komponirao i izveo vjerojatno Louis Wolf (1804).1'M"d, autorima kon ceratanaj-

vaLniji su Mauro Giuliani (op. 30, 36 i 70), Ferdinando Carulli i Francesco Molino; uz to, za gitaru i gudadki kvarlet pisali su

Mauro Giuliani, Luigi Boccherini, Adolph Steinfels, Friedrich Spina, Leonhard de Call i Joseph Ignaz Schnabel, pri demu je, do-

du5e, gitara preteZno koncertno postavljena samo kod Giulianija, Steinfelsa i Spine.

Padovdeve concertine treba svakako ubrojiti meclu najvaZnije skladbe u njegovu opusu, dok u ukupnoj gitarskoj glazbi devet-

naestog stolje6a oni predstavljaju vaZno oboga6enje i pro5irenje uskoga repeftoara.

Opaska:

Zahvaljujem Darku Petrinjaku (Zagreb) za kopije i upozorenja na Padovdeve radove kao i Walteru Wtirdingeru (Bed) za uvid u rukopise

concertina. Oba Padovdev a concertina rzlazekao novo izdanje u redakciji Stefana Hackla i Gerharda Penna kod izdavada Editions Phi-

lomele, Genf.

Prijevod: B. P

10 
Terc-gitara je doZivjela renesansu u pr-vim dekadama dvadesetog stoljeda na njemadkom prostoru, prije svega zaslugom Heinricha Alberta i njegova

kvafteta gitara (s dvije terc-gitare i jednom kvintbas-gitarom).
rr postoje i terc-gitare s dodanim basovskim Zicama: Luigi Legnani svirao je 2. prosinca 1840. u okviru koncerata u kasinu u Innsbrucku Koncert u

C-duru za gitaru s tri basa s orkestrom i Capriccio za terc-gitam s osam Zica (Emil Berlanda: Musik in Innsbruck, rukopis, Tiroler Landesmuseum

Ferdinandeum, Innsbruck, vol. 3, str. 235).

12 
Joseph Zuth: Simon Molitor und die Wiener Gitarristik (um 1800), Gol1, Wien, 1920, sIr.12.

4

Prui concertino: odlomak iz gitarske dionice



Darko Petrinjak u raz,gouoru s Alemkom Orlit: PovoDoM pronalaska Padouieuih concertino za gitaru i gudate

,,,, 1, ,,idvajam se iz rijeke ljudi koji Zure Ilicom i iz gradske

. .,::ii:'vreve kroz DeZmanov prolaz ulazim u sasvim drugi
.. ..'"' svijet. Miris Sume oprane ki5om u trenu me podsje6a na

prve dane u Skolskim klupama. Trudim se ne vidjeti goleme

strojeve i meteL na obliZnjem gradiliStu, i s iznenadenjem

konstatiram kako se ovdje, otkad pamtim, gotovo ni5ta nije
promijenilo. Dok hodam pod starim stablima pokraj zaraite-

nih vrtova koji mi danas izgledaju jednako tajnovito kao i on-

da kad sam ih promatrala djedjim odima, pitam se kako li je to

Tu5kanac izgledao kad je u njemu sve joi bilo novo? Kako se

Padovec osje6ao kadje one travanjske nedjelje prolazio istim
ovim putem, s gitarom u ruci, idu6i namuzikalni concerr spi-

rituel (pwi takav u Zagrebu), na kojem je, medu ostalim,

namjeravao svirati i svoj Koncert za gitaru i gudade? Ovog

proljedakonadno su pronadene note tog, ijoljednog Koncerta,

zapravo Concertina - dovoljan razlog da se nadem s profeso-

rom Darkom Petrinjakom, sigumo najupu6enijim strudnja-

kom kad je riied o Ivanu Padovcu.

Darko me deka pred kinom Tu5kanac: statazgradanegda5njeg
streljadkog druStva dije su druStvene prostorije u Padovdevo

wiieme bile sredi5tem zagrebadkog druStvenog Zivota, i u dijoj
je tada nedavno dovr5enoj dvorani Padovec priredio spomenu-

tu priredbu, a poslije jo5 nekoliko njih, dinila nam se pravim
mjestom za podetak razgovora o naSem umjetniku.

' Ne znam da li joi pamtii onaj nai dauni susret na kojem

smo, iini mi se prui puta, razgouarali o Padoucu. Bilo je ri-
jeti o potrebi da se istraii i sredi njegoua ostauitina i ualo-
rizira njegou opus; ti si imao uiziju o jednom muzikologu
ko.ji bi znao suirati g,itaru i koji bi mogao obauiti taj posao
prema prauilima struke. Stu s, u meduuremenu dogodilo s

tom uizijom?

Darko Petrinjak u razgovoru s Alemkom Orli6

dini mi se da se sve jako lijepo razvilo - premda, kao Sto zna5,

takva se osoba nije naila.

. Nemai li dojam da ,se prigodom proslaue dujestote obljet-
nice Padouteua rodenja zaprauo skupilo mnogo takuih
osoba?

Da. Iako tamo nije bio prisutan niti jedan muzikolog-gitarist,
to nije izgledalo kao nedostatak.

. Dakle, umjesto jednog muzikologa-gitarista dobili smo

medunarodni znanstueni skup o Padoucu! U tasopisu Gi-
tara nikad nismo pisali o tom skupu, zato mislim da bi bilo
zgodno sad reti nekoliko rijeii o tome. Sue se oduijalo u je-
sen 2000. godine, u Zagrebu i Varal.dinu, Padouieuu rod-
nom gradu. Osim duadesetak predauanja bilo je priredeno
neko liko ko nc e r at a, du ij e izl o ib e, p romo c ij a tu oj e g i zdanj a
P adou i eu i h p op ij e uki. P re ma tu oj e m o sj e t aj u...

Moj osje6aj je prije svega bio veliko zadovoljstvo. Uvijek se

tako osje6am kad se gitara u bilo kojem segmentu integrira u
main stream zbivanja: na primjer, kad gitarist nastupi na ko-
momom koncertu s violinistom, ili gudadkim kvartetom, ili
orkestrom - i naravno, isto tako kad sejedan gitarist kao Stoje

Padovec naile u kontekstu najznadajnijih hrvatskih muzikolo-
ga i kad to organizfuaHAZlJ kao pokrovitelj. Ve6 samim time
je dogadaj dobio prilidnu vaZnost.

. A rezultati? Jesu li usporediui s pruim osietajem?

Sigurno jesu. Mislim da su svi muzikolozi napravili odlidan
posao. Zaista su si svi istraZivadi dali truda, koliko god je to
bilo mogu6e s obzirom na skromne rzvore. Nemamo mo-
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gu6nost provesti nekakva velika istraZivanjajer su nam povi-
jesni izvori takvi kakvi jesu, ali moram rc6t da su oni izvori
koji postoje, a njihov zbroj je na skupu prilidno pove6an, bili
odlidno upotrijebljeni, ispitani, povezani i sintetizirani. Neke

pogreine ili nepotpune informacije koje su se s vremenom
prenosile u raznim prilozima o Padovcu, na skupu su isprav-

ljene ili dopunjene. Konadno imamo i pouzdan popis Padov-

devih djela koji je sadinio Zdravko BlaZekovid, ukljuduju6i
incipite te mjesta gdje se note duvaju.

' Spomenuo si pouijesne izuore. Tu se otuara jedno zanimlji-
uo pitanj e, a to j e : s kakuim p ouij e snim izu o rima o P adoucu

raspolalemo?

Treba definirati 5to sve ulazi u povijesne izvore, da li samo

oni dokumenti koji izravno spominju Padovca ili i mnoitvo
drugih podataka koji rasvjetljuju ove prve. Na primjer, Vjera
Katalinid je nedavno pronaSla i objavila podatak o tome da je

Padovec 1833. godine nastupio u sklopu jednog koncefia n
izvjesnoj bedkoj gostionici. S obzirom na mjesto radnje,

mnogi od nas bi podigli obrve. Medutim, dojam se mrjenja

kad se objasni daje u to doba dotidni lokal bio sasvim uobida-
jeno mjesto za koncerlne namjene. Upravo u njemu je promi-

nentni bedki violinist Schuppanzigh praizveo Beethovenov

glasovirski trio op. 97, posveden nadvojvodi Rudolfu. Dioni-
cu glasovira svirao je sam skladatelj ! Sto se tide dlanaka u ko-
jima se spominje Padovec, njih dak niti nema tako malo, iako
bismo mi, naravno, voljeli da ih je znatno vi5e.

' Koliko su se ti ilanci pokazali releuantnimanakonnajnoui-
jih istraiiuanja? Koliko su toini njihoui podaci?

Koliko su todni podaci, mi to ne moZemo znati. Ne moZemo

znati da lije Padovec toga dana doista nastupio u Krapini kao

(,

Grailansko streliSte u zagrebadkom
Tuikancu. Pokraj drvene streljadke
ku6ice izgratlen je 1839. godine dru(-
tveni dom. U njemu je Padovec nastu-
pio 11. travnja 1841. godine, izvode1i
tri vlastite skladbe: Koncert za gitant
uz pratnju gudadkog kvarteta, Fanta-

z.iju n gituu solote Uuod i uarijacije
za gitaru i gudadki kvartet. Godine
1883. prigradenaje dru5tvenom do-
mu velika dvorana za priredbe; posli-
je Prvoga svjetskog rata u njoj je neko
vrijeme bilo kazaliSte, a zatim kino.

5to pi5e u novinama. Isto tako, moZemo pretpostaviti da se

dosta toga dogodilo 5to nije bllo zabllleleno, pa slika opet ne

moZe bili realna.

. Dobro, ali...

Mislim da su ipak vrlo relevantni. Koliko ja znam, nema hr-
vatskoga glazbenika iz tog doba kojije opisan s toliko dinje-

nica kao Padovec. On ima dokumentirana dvadeset i tri kon-
certa, od kojih su zave(inu iza5le i kritike.

. Znaii, zaprauo se pokaznlo da tinjenice, a pod tim mislim na

najaue Padouieuih nastupa i njihoue kritike u tadainjem
tisku koje su ouom prigodom ponouno izaile na sujetlo da'
na, poturduju ono lto su pisali Padouteui biografi. Zbog
njihoua rodoljubno-euforitnog stila nisam nikad bila si-
guma jesu li njihoui tekstoui posue istiniti, ili je poneito
malo uljeplano. Znai onu kritiku izpera Dimitrija Demet-
ra: tak ni 'strogi Bei suoju uainu pohualu uskratio niie'?

To bihjajednostavno ignorirao. I dan-danas dovjek otvori no-

vine i naCle da je neki na5 lik 'najbolji na svijetu'. Ne bismo ov-
dje trebali analizirati tu crtu na5eg mentaliteta.

Rekao bih da preko Padovca komuniciraju razni ljudi suoda-

vaiudi svoje temperamente i stupanj dobre volje. S jedne stra-

ne imamo njegove zagovornike i simpatizere koji nam name-

6u odreden pogled, na primjer formulama o 'naSemu... u

mnogim njemadkim novinama dastno napomenutomu skla-

datelju i umjetniku na gitari', 'komu niti isti strogi Bed svoju

vaZnu pohvalu uskratio nije', 'desetostruna gitara... pobudila
je u kitaraikom svijetu op6u pozomost', ili 'ZaliboZe Padovec

nije mogao u toj 5ko1i fzametku Hrvatskog glazbenogzavo -

da] postati uditeljem, ve6 je morao krenuti po svijetu kao vir-
tuoz, gdje je u kratko vrijeme ubrao slave i priznanja'. To je



kao da kaLete: dovjeku smo uskratili tisu6u kuna, pa je on,

nesretnik, morao oti6i na drugo mjesto i tamo uzeti jedan mi-
lijun. Ili, Pogoreli6a nismo htjeli zadriatiu Zagrebu. pa je on.

na njegovu Zalost, onda bio prisiljen Zivjeti i koncertirati u

Londonu, New Yorku, Tokiju, itd. S druge strane su sumnji-
davci koji kao da su mirniji kad mogu prona6i i uredno posla-

gati argumente o Padovdevom malom znadenju.

Mi nemamo nikakvih indicija o Padovdevoj pretencioznosti

u bilo kojem smjeru. Ja ga rado zami5ljam kao jednostavnog

dovjeka koji se poku5avao najbolje snalaziti u uvjetima kak-
vi su bili. Treba se, naime, podsjetiti da je Padovec bio jedan

od prvih slobodnih umjetnika u Hrvatskoj. Dfiati glavuiz-
nad vode, jednom glazbeniku - jo5 k tome kitaristu- ako nije
pripadao glazbenoj eliti, u ono doba, bez stalnog namjedtenja

i benefita drZavnog proraduna, nipoSto nije bila naivna situaci-
ja. (Osim ako biti glazbenik-kitarist nije samo po sebi bila
naivna situacija.) Kako je to lijepo rekao Krajanski (kojega ina-

de vrlo cijenim), komentirajudi jednu poraznu kritiku Padovde-

va teoretskog obrazovanja: '...u narodnom Zivotu u stanovitom

momentu i neznatniji ljudi dasno ispunjaju neku prazninu. Auz
to, ne moZe se vrijednost pojave Padovdeve mjeriti samo su-

him mjerilom teoretske spreme.' Padovec je ostvario dobre, a

moZda i vrlo dobre rezultate, ako uzmemo u obzir kafie s koji-
maie raspolagao: potjecao je iz male sredine sa slabom glazbe-

nidkom i uop6e kultumom tradicijom, iz siroma5ne obitelji sla-

bog obrazovanja, tjelesno hendikepiran. Ve6 samo to Sto opet

imamo povoda o njemu ruzgovarati moglo bi biti dovoljan
pokazatelj neuzaludnosti njegovih nastojanja.

. Padouec u Betu * imamo li dokumentiran joi koji njegou

nastup?

Da, osim nastupa o kojem sam ved govorio, znamo za jo5 dva

nastupa koje je takoder detektirala Vjera Katalini6'

Bedki Theater an der Wien. Zgrada 1e

sagratlena 1801. umjesto staroga kaza-

li5ta (Theater auf der Wieden) koje je te

godine stradalo u poZaru. Papagenov

kip nad ulaznim vratima podsje6a da je

tamo Il9l. godine bila praizvedena

Mozarlova Carobna frula. (.etrdeset

godina poslije na istom je mjestu nastu-

pio Ivan Padovec. Izvodioje svojeVari-
jacije na Sclubeftou Trauetwalzer op.4
i jedan Giulianijev koncertrri rondo. O

tome nastupu kritidar pi5e: 'Dopadljiva

skladba u varijacijama obraia se svima,

a umietnik je poZnjeo izvanredan

uspjeh svojom znatnom spretnoS6u.

Giulianijeva skladba snaZno budi ma-

Stu te svoiim zanosnim i istinski poet-

skim karakterom uvijek privladi. I ovdje
je gosp. Padowetz pruZio zasiuge...'
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. Kakui su to bili nastupi? Kako su izgledali?

Bili su vjerojatno u skladu sa stilom i navikom onoga doba. U
jednoj je prilici Padovec svirao na dobrotvornom koncerlu u
korist DruStva slijepaca, a u drugoj je nastupio :upauzikaza-
li5ne predstave. U ono doba ba5 i nije bilo solistidkih koncera-
ta u kasnijem smislu.

. Nastupati u pauzama kazaliinih predstaua, da li je to znd-
iilo biti na marginama muzitkog iiuota?

Nipo5to: ako je bio takav obidaj, ako je tako radila ve6ina, to

nije znadilo biti na margini. Da bi se moglo todno odgovoriti,
trebalo bi ispitati koliko je bilo nastupa u pauzama kazaliSnih
predstava, a koliko nije, tko je tako nastupao, a tko nije. Ipak,

i bez tih podataka moZe se pretpostaviti da je to bilo prilidno
normalno i nimalo degradiraju6e, ni5ta manje vrijedno.

. Vratimo se joi malo na spomenuti znanstueni skup. Kad se

nakon sedam godina sjetii odrianih predauanja, a suako

od njih se bauilo jednim segmentom Padouieua iiuota i
djelouanja, ito bi od toga posebno istaknuo?

Teme su bile raznolike, tako da su pokriveni svi vaZni aspekti.

Zailo se u dubinu problema koliko god je to bilo mogu6e.

Zdravko BlaZekovidje izradro izvrstan katalog, Ljerka Perdi

je obavila sjajan posao u nalaZenju obiteljskih i ostalih poda-

rakarzVaraZdina. Ti si se bavila pitanjima Skole, sastavljena

je bibliografija radova o Ivanu Padovcu, a rad Alexa Tiffiner-
mana je, usudio bih se re6i, revolucionaran. Nitko prije njega

nije tako sveobuhvatno popisao i opisao gitare s dodanim ba-

sovim Zicama. On je zaista jedinstvena osoba: ne znam posto-
ji li netko s ve6im uvidom u takvu vrstu gitare, kakvuje, uos-

talom, i Padovec svirao u drugoj polovici svoje karijere.
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t Padouec je imao i mehanizam...

Da, imao je jedinstveni mehanizam. Njegova gitara je jedina
koja je mogla utjecati na intonaciju dodanih basovih Zica, i to
tijekom sviranja. Mehanizam je malo nezgrapan, zbog njega
je gitara znatno teZa. iovjek mora imati zaista veliku ruku da
bi mogao obuhvatiti tu Zeljeznu Sipku i stisnuti ju palcem lije-
ve ruke kako bi povisio intonaciju.

' Buduti da si ti jedan od autora bibliografije, moiei li malo
objasniti o temu se tu radi? Na prui pogled je to urlo suho-
paran popis. Oiigledno iza njega stoji ogroman posao, jer
niste uurstili niti jedan tekst ako ga niste imali u rukama.
Cini mi se da je pouremeno taj posao bio urlo uzbudljiu. O
kakuim se uzbudenjima radilo - samo o probudenoj lo-
uaikoj strasti ili o joi temu?

Sjedenje u knjiZnicama, a to je bilo uglavnom u Nacionalnoj i
sveudililiSnoj knjiZnici, nije mi bilo nimalo suhoparno. Bib-
liografija obuhva6a priloge napisane kroz posljednjih stotinu
i sedamdesetak godina i s velikim sam zanimanjem listao re-
levantne novine i dasopise tztograzdoblja.Painjami je puno
puta znala biti zaokupljena i sadrZajima ostalih stranica koji
nisu imali veze s Padovcem. Tako je Padovec bio povodom
da saznam mnodtvo zanimljivih stvan iz proSlosti. Poneki pu-
ta sam zaista imao dojam da sam vremeplovom odlutao u ne-

ko drugo doba i stopio se s duhom nekog drugog vremena. A
to mi je znalo biti prilidno uzbudljivo, jer sam nepopravljivi
nostalgidar prema pro5losti.

. iemu sluii nh:a bibliogrofija? Sto iznje moiemo zakljuiii?

Bibliografije bi trebale sluZiti tome da svatko moZe jedno-

stavno locirati odredenu bibliografsku jedinicu i tako si olak-

Sati eventualno budu6e istraZivanje. Osim toga bibliografije
bi, kvantitetom i kvalitetom svojihjedinica, trebale pridonije-
ti spoznaji o tome koliko je dotidna osoba relevantna u nekom
kontekstu. Ova bibliografija dokazuje da Padovec svakako
nije irelevantan.

. Ako j e netko z,ainteresiran za radoue sa znanstueno g skupa,
na koji naiin moie doti do njih?

Nedavno je objavljen zbomik radova pod naslovom luan Pa-
douec (1800-1873) i njegouo doba.Izdava(,je Hrvatsko mu-
zikoloiko dru5tvo.

' Zanima me ima li iz inozemstua kakuih odj eka na Zbomlk?
Postoji li uopte izuan Hruatske interes zato izdanje?

Ne znam je li izdava(, poslao knjigu na recenziju i da li postoji
pisana kritika, ali znam da ima izuzetno dobrih usmenih odje-
ka, bai u superlativima. Ja sam osobno dobio nekoliko mailo-
ua, iz ruz116tih krajeva. Puni su pohvala i za sadrlaj i za iz-
gled knjige.

. Kakau je profil ljudi koji ju naruiuju, jesu li to nekakui
knjiiki moljci?

To su ljudi zainteresirani za gitaru 19. stolje6a. Njih zaista

ima mnogo, dovjek ne bi vjerovao. Kad bi se netko bavio dis-
tribucijom te knjige, i to ne tako daju stavi u obidnu knjiZaru
u koju osoba koju to zanima sasvim sigumo nikad ne6e u6i,

nego kad bi obavijest ciljano razaslao na prava mjesta, dakle
na punktove pristupadne potencijalnim interesentima. sigu-
ran sam da bi i proda i odziv bili daleko bolji.

I

F

{l.
;

VaraZdin podetkom tridesetih
godina devetnaestog stolje6a.

Vjerojatno je slidno izgledao i
1837. godine kad se Padovec
vratio iz Beda.
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lvan Padovec sa svojom gitarom s deset lica.Fotografijuje presnimio iinadio, kao Sto se vidi na poletlini, varaZdinski fotografEduard

Heiszig. Autor izvome snimke je nepoznat, a reklo bi se da je nadinjena prije nego 5to je Padovec potpuno izgubio vid.

. Znadi, usprkos tome ito je uelik dio teksta u Zborntku hr-
uatski i stoga neiitljiu strancima, oni su ga ipak uoljni lista-
ti i pokuiati shuatiti ito uiie mogu?

Timmermanov dlanak, uvr5ten na engleskom, spa5ava stvar,
jer je dugadak, vrlo informativan i odlidno ilustriran. Dakle,

to je ono 3to je njima dostupno. U ostalim dlancima imaju
ilustracije i, zahvaljujfti paZljivoj opremi knjige, znaju o de-

mu govore prilozijer postoje saZeci na engleskomjezlktt.Iz
toga mogu vidjeti ne samo o demu se radi, nego i kakav je stu-

panj ozbiljnosti tog zbomika. Bibliografija i katalog s incipi-
tima takoder su u velikoi mieri upotrebljivi bez poznavwrja
hrvatskog jezika.

' Imn jedna tema koja mi se uuijek tinila urlo intrigantnom, a

to je Padouec kno osoba. Kakau je on zaprauo bio ioujek?
Kakuog temperamentct, kakuog karaktera? Suojedobno

smo glednli teleuizij ski fiLm...

Misli5 na film Zorana Sudara s Ivom Gregurevi6em u glavnoj

ulozi...

. Tako je. U njemu je Padouec bio prikazan kao eteriina,
melankoliina osoba koja iiui u nekakuom suojem suijetu,

izduojena zbog slabog uida. Kakau je noj dojam: moiemo
li podatke o Padoucu koji su do sadn izaili na sujetlo dana i
njegouu glazbu uklopiti u jedan rnozaik, i koliko onda taj
mozaik, prema tuome sudu, ponrduje spomenuti film - ili
daje sasuim druktiju sliku?

Te5ko je govoriti o Padovdevoj osobi, jer 5to mi uop6e o tome

znamo? Imamo samo tri rada koji navode oskudna svjedode-
nja o Padovdevoj osobi (Kuhad, Grlovi6 i Krajanski), i to je
sve s dim raspolaZemo. Te5koje tu sad ne5to nagatlati i pret-
postavljati da je bio ovakav ili onakav.

iini mi se dn nam donekle mogu pomoti i biografski poda-
ci. Na primjer, Tnamo da je Padouec bio samouk. Tek mi je
nedauno doprlo do suijesti ito to zaprauo znatibiti samouk

- teiko nam je to i zamisliti u danainje urijeme organizira-
no g muziiko g ikolstua, razlititih fe stiuala, maj storskih te -

iajeua. Cini mi se da je trebalo dosta oduainosti i pettje da
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bi se ioujek uhuatio jednog instrumenta o kojemu se u nje-
gouu rodnom gradu bai i ne zna puno, premda je Kuhat pi-
sao da je u to doba suatko kako tako udarao u kitaru.

Rijetki su samouci koji dosegnu interpretativne visine. Medu

gitaristima ih ima najvi5e, jer su u tim vodama knteriji ne5to ni-
Zi. Segovia je bio samouk, Barrios, bra6a Fumi6 - oni su bez

sumnje bili iznimno talentirani. Talent se nikome ne moZe odu-

zeti, ali trebalo bi iskoristiti i prednosti solidnog akademskog

obrazovanja, ha, ha! Samouk bi trebao posjedovati odvaZnost i
borbenost (a tko ne, ako cilja visine?), Stoje Padovec, kao Sto

kaZe5, svakako imao. Sigumo znaS onu zgodu kadje zbog svo-

je upomosti oko organizacije zabranjenog koncerta dospio u

zatvor. Osim toga, nakon 5to se kao devetnaestogodiSnjakpre-

selio u Zagreb, imao je petlje pristupiti Wisneru-Morgenstemu,

u to wijeme strudno najpotkovanijoj osobi u ovom dijelu llr-
vatske, i od njega uzimati satove iz glazbene teorij e.Zac4elo je

Padovec u mlailim godinama imao vedrine, borbenosti, od-

ludnosti i dvrstine, ali u kasnije doba, a Sudarov film je
smje5ten u godine nakon njegova povratka u VaraZdin, prirod-

no je da je imao i melankolidnih momenata. Sudar je odito

odabrao tu jednu crtu i nju razradio, postavio ju u prvi plan.

Mogu si zamisliti situaciju osobe koja je imala takav uspjeh,

moZemo re6i u svijetu - premda je to bila manje-viSe centralna

Europa * koja je toliko putovala i drja su djela toliko tiskali u

ruznim drZavama, nakon Sto je sve to prilidno naprasno preki-

nula i povukla se u mir provincijskog gradi6a: kako ne bi bila

melankolidna, kako ne bi bila nostalgidna, kako ne bi bila sa-

njiva. Bad sam jutros putuj:u6;ruZagreb(itao nedavno objavlje-

ne Vani5tine zapise - pogledaj kako on govori o tome:

'U mjesecu rujnu galerije slika u Parizu otvarat 6e vrata' avra-

ta Luksembur5kog parka zatvarat de se svakog dana ranije.

Mladi ljudi ispred kavana na bulevarima ispunit 6e knjiZare

hiljadama krjiga. A i u domaji, daleko odavde, uzKorcnu, za-

mirat 6e iesen, ali u tiSini. Poljski miS, krtica, s1jepi6, hrdak.

Polegla trava.'

VaniStaje Karlovdanin, zato spominje Koranu, a or'u je impre-

siju zabiljeZio pedesetih godina pro5log stolje6a. Usporedba

ParrzaiKarlovca- slidno je morao osje6ati i Padovec kad se iz
Beda vratio u VaraZdin. Morao je onda biti melankolidan.

Usput, uvijek me zanimalo 5to je mogao biti stvami razlog, ili
vi5e njih, zbog kojeg je Padovec relativno rano, u trideset i
sedmoj godini, prekinuo i za dana5nje kriterije vrlo dina-

midnu karijeru, i sljededih trideset i Sest godina proveo'u ti5i-

ni'. DoduSe, u podetku se joS nije potpuno predao toj ti5ini,

povremeno je nastupao tt Zagrebtt i okolici, entuzijastidki

sudjelovao oko konstrukcije svoje desetostrune gitare, pisao i
izdao Skotu, sudjelovao na inozemnom skladateljskom natje-

canju. No, dinjenica da je bio bazuan u VaraZdinu, a ne, kao

dotad, u Bedu, najvjerojatnijeje potpuno odredila intenzitet i
odjek njegovih djelatnosti. Zaito je to bio VaraZdin, a ne Bed,

ne moZemo znati. Padaju mi na pamet razne spekulacije i nije

mi previ5e uvjerljiv argument o oslabljenom vidu. Naravno,

onje nakonjedanaest godina od povratka u VaraZdin, 1848.,

potpuno oslijepio i tadaje zaista nastala tiSina.

10

. Usprkos tome, Grlouit ga opisuje kao uedrog starca...

To je interesantno. I Padovdeva ne6akinja Marija Sur opisala
je Padovca kao dovjeka 'markantnog, visokog rasta, a po tem-
peramentu druStvenog i, usprkos nemiloj slijepo6i, vedrog i
uvijek spremnog na Salu'. IzgTeda da Padovec nije bio ljuti
protivnik dadice dobrog pi6a (5to 6e se sigumo jaaako svidati
nekim mojim kolegama). Ima jedna simpatidna situacija koju
je opisala spomenuta gospodica Sur. Kad su ona i jedna njezi-
naprijateljica za Padovdeve odsutnosti'popile malko iz jedne

od mnogobrojnih njegovih bodica likera', po Padovdevu pov-
ratku ku6i 'opazilaje ona, na svoj uZas, kako redom trese bo-

dicama, pa je on todno po zvuku sadrZine ustanovio kradu'.

Grlovi6, koji ga je kao djedak posje6ivao u raznim situacijama,

sje6a ga se kao 'neizmjemo dobrog i prijatnog starca'. Jod bi
trebalo dodati da su Padovca, po pridanjima odevidaca, nje-
govi relativno brojni udenici 'voljeli, a glavno je, da im je
znao postaviti dobar temelj i uliti u njih dovoljno idealizma i
poleta'- 5to su znadajke dobrog pedagoga.

. Premda, tini mi se da su ga oteuici katkad prikazali i mal-
ko druktije nego itoje izgledao. Kuhaiie, naprimjer, ito-
kauizirao njegou gouor, koii sasuim sigumo uopte niie bio

itokauski.

Pa,izgledada Padovec baS i nije znao dobro hrvatski, vi5e se

sluZio njemadkim. Saduvano je jedno njegovo pismo pisano

njemadkim jezikom.

. Ali Grlouit citira kako mu je Padouec nekom prilikom re-

kao: 'Ja ne znam jeli sem kaj urednoga napisal. Ako ima

koja nota, koja bi i denes mogla komu goditi, ja ju od srca

dajem i radujem se tomu.'

Kao da slu5am Vladu Proskurnjaka!

. A Padouteua glazba, a mislim da si prouukao kroz prste sle
ito je danas dostupno, ito ona gouori o Padouieuoj osob-

nosti?

Pa, ona sigumo nema tu melankolidnu crtu, zapravo uop6e

nema puno emocija u njoj, osobito ne:u glazbiza gitaru. U po-

pijevkama moZemo na6i osje6aja, ali ako govorimo o gitar-

skom opusu, ondaje to dista LeTjazatgodom,zazabavom,za
dopadljivoddu.

. Spomenuo si Padouteu gitarski opus - zaprauo je cijeli
ouaj nai razgouor potaknut jednim, meni se tini, urlo uz-

budljiuim otkri1em...

Da, to je izuzetto uzbudljiv moment. Naime, konadno su ot-

krivena dva concertina pisana za gitart i guda6e. Mi smo za

njihovo postojanje ve6 znali. Jedan od njihje dobro opisan u
jednom dlanku koji je iza5ao jo5 u vremenu prije Drugog
svjetskog rata. Tada je pisac dlanka imao u svojim rukama

kopiju nota, dakje u dlanku naveo i podetne taktove tog con-



certina. Medutim, note su nestale. Na svu je sredu pisac
dlanka, dakle Ernest Krajanski, naveo od koga je dobio te

note, a dobio ih je od jednog isto tako gitarista amatera i sa-

kupljada nota, Seppa Bachera iz Freistadtablizu Innsbrucka.
Ja sam preko kolege Stefana Hackla koji takoder Zivi blizu
Innsbrucka poku5ao saznati Sto se dogodilo s ostav5tinom
dotidnog 'muzikologa'iz vremena Krajanskog i eto, nakon
Sest godina potrage, gospodin Hacklje uspio u6i u trag i pro-
na(i concertine. Mislim da 6e uskoro kod jednog Svicarskog
izdava(,a iza6i moderno izdanje, a ja 6u s velikim zadovolj-
stvom obaviti prvu suvremenu izvedbu, Sto 6e se dogoditi u
Hrvatskom glazbenom zavodu 16. travnja 2008. Izvedba 6e

biti uz gudadki kvartet - to j e formacija za koju su concertini
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izvorno i pisani, a gudadki kvartet tom prilikom bit 6e

Kvartet Rucner. Joi je zanimljivo da su ta djela pisana za
terc-gitaru, tako da mi predstoji zadatak do tada nadi i ade-
kvatan instrument.

. Zaito terc-gitara? Sto je bio razlog da su skladatelji u ne-
kim situaciiama posizali za tim instrumentom?

Smatralo se da bi terc-gitara, zbog svog ne5to vi5eg registra,
trebala boije od tada uobidajene gitare balansirati s glasnijim
instrumentima. MoZda danas ti argumenti manje vrijede, jer
su gitare glasnije od onodobnih, a dobru terc-gitaru vi5e nije
lako prona6i. Inade, terc-gitaraje relativno desto bila u upo-

r;:;,aasi$l::i:r:r:iat jl:l:lli:'

PrvavaraZdinskakazaliSnazgrada, u Kranjdevi6evoj ulici. UnjojjePadovec 6. svibnja 1838. organiziraouelikumuzikalno-deklama'
torsku akademrTu. Nastupio je orkestar te vokalni i instrumentalni solisti, a Padovec je izveo svoje Variacie uerhu narodne teme 'Nek

se hrusti' i Veliki Diuertissement za dvije gitare (zajedno s Julijom Gasner). Osim toga je, zajedno s Eduardom Keresturijem, pjevao

duet iz opere Belizario Gaetana Donizettija u prijevodu Ivana MaZurani6a. I posljednji Padovdev nastup bio je na istome mjestu, 2.

travnja 1873., sedam mjeseci prije njegove smrti. Opet se radiio o koncertu kojemuje Padovec bio organizator: na programuje bilo
nekoliko njegovih vokalnih skladbi u dijoj pratnjije i sam sudjelovao, a osim togaje izveo i svoju Velikufantazijz za deseterostrunu

gitaru. To je bila jedna od posljednjih priredbi u starom varaZdinskom kazalidtu, prije preseljenja u novu kazali5nu zgradu koja je
otvorena u r-ujnu iste godine.
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trebi u Padovdevo vrijeme. Njegov najde5di nakladnik, Anton
Diabelli, koj i j e i s am bio skladatelj za gitaru, napisao j e j edan

vrlo zanimljiv trio za tri gitare od kojih su dvije terc-gitare. Ja

sam to svojedobno izvodio s Istviinom fRcimerom] i Gora-
nom [ListeSom] i sje6am se da smo umjesto terc-gitara upo-
trebljavali capotasto. To je mogu6e kada dionica nije pisana
previsoko. U sludaju Padovdevih concertina tom triku ne mo-
gu pribjedi,jer dionica sadrZi akorde u visokim pozicijama. a

nekoliko putaje u upotrebi visoki ar.

' Kakua je ta glazba? Moramo li iekati da ju tujemo, ili nam
moiei uet sadaneito reti o njoj?

Mislim da ima sve karakteristike onoga Sto smo o Padovdevoj
glazbi znali do sada, s time da 6e sad gitara u dru5tvu s gu-

dadkim instrumentima ipak nekako zasjati u drugom sjaju.

Do sada smo ju znali ili kao solo instrument, ili kao prate6i uz
glas, ili kao instrument polovice dua, s drugom gitarom. Con-

certini su relativno kratki, moZda i prekratki, premda time
opravdavaju svoj naziv. No, barem ljudima ne6e biti dosadno

jer 6emo, naravno, izvesti obadva.

. Kakauje odnos gitare i gudata? Odnos glasnote znapred-
stauljati probleme...

Jo5 nismo odrLah ni jednu probu, tako da joS nemam potpunu

predodZbu o tome. Odnos 6emo vidjeti prema tomu koliko 6e

moja terc-gitara biti dobra i koliko de kvartet htjeti tiho svira-

ti. AIi odnos, siguran sam, ne6e biti ni5ta lo5iji nego Sto je u
Giulianijevim koncertima.

. Otekiuala bih da to bude dobro s obzirom da je Padouec

pisao prij atelj ski za gitariste...

Apsolutno.

' ... nije pisao stuari koje je ne,\pretno izuesti na instrumentu.

Osim toga, i njegou prui ozbiljan susret s gitarom je bio na

koncertu na ko.iem .ie - to ,sad priliino sigumo znamo -
Giuliani nastupao s gudaiima suirajuti neito od komorne

glazbe, a i Padouieu je prui zabilieieni nastup u 7-agrebu

bio uz. orkestar..

Da, on je imao iskustva s orkestrom, tako da mu ta formacija
nije bila nepoznata. Svakako, nisu mu nepoznate zamke koje
postoje u tom mediju. Siguran sam da ih je znaoizbje6,prak'
tidan kakav je ve6 bio.

t Pronalaskom ouih kompozicija za gitaru i orkestar na neki

ie naiin zaokruien Padouieu opus. Rekla bih daje to dois-

ta uaino otkrite.

Naravno da je vaZno. To, doduSe, nisu jedini saduvani kon-
certi za neki instrument uz instrumentalnu pratnju nekog hr-
vatskog skladatelja iz prve polovine devetnaestog stolje6a, ali

1)

se svakako nalaze medu rijetkim primjercima te vrste. Zapra-
vo, koliko znam, uz njih postoji jo5 samo Morgenstemov
koncert za klarinet i orkestar.

. Dttkle, nesumnjiua je Padouieua urijednost u okuirima hr-
uatske glazbe. Akako se Padouec sa suojim opusomuklapa
u opteglazbena zbiuanja u suijetu i u zbiuanja u giraristici
u to urijeme?

Nezahvalno je donositi velike sudove. Moj je osobni dojam
daje op6enito Padovdev opus moZda negdje oko sredine na

ljestvici zanimljivosti meclu opusima njegovih suvremenika
gitarista. Svakako je manje zanimljiv od opusa njegovih iz-
ravnih suvremenika, a to su pfl/enstveno Mer1z, Coste, Re-
gondi,zatimZ;ni de Ferranti, i tako dalje. Medutim, moZemo
izvu6i neke segmente iz Padovdeva djela, recimo neke njego-
ve minijature. One su saZete, slatke, optimistidne i vrlo svirlji-
ve. Zbog tih svojih osobina ne zaostaju mnogo za slidnim re-
pertoarom tog doba. Kao primjer mogu navesti Padovdev
Rondoletkojije prije nekog vremena objavljen u na5em daso-

pisu. Ako govorimo o vitluoznim komadima, to su prven-

stveno varijacije na operne teme, uglavnom talijanske. Treba

napraviti dobru selekciju: od dvadesetak odabrati, recimo,
detvrtinu. Mislim da se moZe na6i jako dobrih, takvih koje
zaista mogu impresionirati publiku na nekom gitaristidkom
festivalu. Svih Padovdevih pet dua su vrlo dobri i spadaju u

solidnu gitaristidku literaturu svog doba. Uostalom, u istom
smislu govore i inozemne recenzije - recimo iz dasopisa Gai-
tar Intemational i Classical Guitar - Padovdevih djela za

dvije gitare koja su dostupna inozemnoj publici, jer su u novije
vrijeme objavljena u Velikoj Britaniji i Sjedinjenim Ame-
ridkim DrLavama. A onda, sljede6i dio njegova opusa su po-

pijevke. Nakon pripadnika prethodne generacije, Sora i Giu-
lianija, Padovdevi suvremenici nisu previ5e pisali za taj

medij. Ne pada mi na pamet ni jedan koji je na tom podrudju

ostavio traga. Dakle, Padovec se tim dijelom svoga opusa iz-
dvaja. Medu trideset popijevaka koliko ih je napisao trz prat-

nju gitare, moZemo izabrati desetak i dobit 6emo selekciju

koja je doista reprezentativna za jednog gitarista skladatelja.

Njegova najveta mana je Sto se uop6e nije upustio - todnije,

nema nikakvog traga da je uop6e imao Zelju upustiti se - u na-

dolaze(i romantidarski stil, koji je, inade, medu gitaristima
najvi5e pokrio Mertz. Odlidno ga je pokrio - u malom seg-

mentu, ali kvalitativno izvrsno - i Giulio Regondi. Padovcu je

to jednostavno strani teritorij, premda je Zivio istovremeno s

tim ljudima. Medutim, koliko ga je odlazak iz Beda u Va-

raLdin l83l . godine odvojio od zbivanja, to je isto ne5to o de-

mu moZemo razgovarati. Jer, sve ove relevantne stvari kojima
se sad divimo izpen Regondija iMertza nastale su nakon te

godine, a treba dodati i to da su svi navedeni Padovdevi suvre-

menici Zivjeli i djelovali u europskim glazbenim srediStima.

. Dakle, mogli bismo reti da najurednije Padouteue skladbe
treba traiiti medu popijeukama. Ti si ih sakupio i objauio u

.jednom doista prekrasnom izdanju. Kakui su komentari?



Komentari su izvrsni. Na primjer, Brian Jeffery koji to izda-
nje prodaje putem kataloga i intemeta opisao ga je ba5 iznim-
nim rijedima. Pohvalio je ne samo gTazbu (to prije svega), ne-

go i urednidki postupak, a i prezentaciju knjige, dakle papir,
tiskanje, notografiju. Slidne sam komentare dobio i od nekih
ameridkih entuzijasta, koji na temelju ovog izdanja zakljudu-
ju daje Padovec nezasluZeno i nepravedno zapostavljen.

' Je li tome doista tako? Euo, preuzimam pitanje iz uet spo-

menutoga Krajanskouoga tekta. Krajanski ueli ouo: 'Je li
moguta renesansa Padouieue muzike koja danas [1910]
iiui muz.ealnim iiuotom? Da se na to pit(tnje odgouori, tre-
balo bi stuoriti mogutnosti njezinom upoznauanju i izuada-

nju.' Koliko su danas te mogutnosti stuorene, ili nisu joi
sasuim?

Pa nisu joi sasvim, svakako. Da bi bile sasvim stvorene, tre-

balo bi objaviti kompletna djela, onda bi bilo mogudnosti.

' A i pronati ualjda ito joi nedostaje...

... i prona6i 5to se joi ima za prona6i. Dakle, prvenstveno bi
trebalo objaviti sve varijacije, i onda pustiti ljudima neka sa-

mi izaberu ono 5to im se najviSe svida. Varijacije praktidki
uop6e nisu objavljene u suvremenim izdanjima, dakle nisu

dostupne nekom gitaristu koji bi ih svirao, osim ako ne komu-
nicira s muzejima, zbirkama i slidnim ustanovama, 5to rijetko
tko radi. Ono 5to je objavljeno, to se ima Sanse izvoditi. S ob-

zirom da se ionako izvodi samo dio dostupnog materijala. bo-

lje je da je toga dostupnoga dim viSe. Ako uzmemo kao prim-
jer Giulianijev opus, koji je zaista ogroman, daleko ve6i od

Padovdeva, vidjet 6emo da se izvodi samo jedan manji dio re-

pefioara. Dakle, postotak izvodenja od svega 5to je Giuliani
napisao - a objavljen je kompietno, i to ve6 pred dosta vreme-

na - moZda nije puno vedi nego kod Padovca. Carulli se isto

svira vrlo malo. On je napisao ogroman opus, koji nije cijeli
objavljen, ali velik dio jest. Ljetos smo Renata [Penezi6] i ja

htjeli osvjeZiti na5 reperloar za flautu i gitaru pa smo uzeli sa-

mo jednu knjigu od njih nekoliko s Carullijevom glazbomza

Darko Petrirjuk u rttlgouoru s Alentkotn Orlic: PovoDovt prondld\ko Padauieuih concertiruL z.a gitaru i gudate

flautu i gitaru, stigli smo prosvirati samo jedan dio, i na kraju
smo izabrali opet samo dio od prosviranoga.

' Imai li dojam da Padouteua glaz.ba joi uuijek iiui muzeal-
nim Iiucttom ili se to barem malo promijenilo od Krajan-
skouoga uremena?

Pa, promijenilo se. Moralo se promijeniti, zato ito su u doba
Krajanskoga bila doslovce dvojica, moZda trojica gitarista
(obojica brade Fumid i moZda Grakali6) koji su mogli svirati
Padovdeve vanjacije na koliko toliko adekvatan nadin. Danas

ih moZe odsvirati bolji srednjo5kolac, a da ne kaZem uvjerlji-
vi virtuoz. Prema tome, broj kompetentnih gitarista u odnosu

na spomento doba je neusporediv. I dostupnost materijala je
ve6a, zato Krajanskova tvrdnja viSe ne stoji.

. I za kraj, imai li joi kakuu uiziju o tome ito bi trebalo na-
prauiti u uezi s Padoucem? Sto bi tt sam uolio ostuariti?

Bilo bi lijepo napraviti monografiju, a do krda pokulati otkriti
jo5 dokumenata o Padovdelu Zivotu te njegove nepronadene

radove. U mecluvremenu bih volio da se pojavi jedno englesko

izdanje o Padovcu, zna(iizdanje namijenjeno mnoitr,u gitaris-

ta koji su zainteresirani za gitartr 19. stolje6a, a ima ih zaista od

Amerike do Japana u velikom broju. To bi izdanje trebalo

obuhvatiti najzanimljivije teme, a to su prvenstveno katalog

djela, aZurirani Zivotopis - Mirko IOrli6] je pisao Zivotopis za

nai dasopis i odlidno je posloZio sve dostupne podatke, zatim

bibiiografija i Timmermanov tekst o instrumentima. Rado bih
naiao vremenaizdati i koncertne varijacije u urtekstu. One ko-
je su mu uspjele, u svom Lanm prozra(nih, spretno napisanih i
efeknih varijacija, ni po demu ne zaostaju za bilo dijim varija-

cijama pisanim za gitaru u ono doba, i mislim da u reperloaru

mogu predstavljati pravo osvjeZenje. Osim toga, trebalo bi vid-
jeti da li postoji opravdanje za jedno cjelokupno izdar\e Pa-

dovdevih minijatura koje bi pruenstveno bilo namijenjeno ude-

nicima glazbenih 5kola. S tim u vezi, moZda bi trebalo

pridekati da se u nekoj biblioteci pronaclu drugi i tre6i svezak

zbirke Bouquet op.46. No ipak, viSe od svega veselilo bi me

objaviti CD s izborom Padovdevih popijevaka.

Popis publikaciia spomenutih u razgovoru

Gr1ovi6, M.: Ivan Padovec - O stogodiSnjici njegova rodjendana, Vienac,7900, vol. 32, sv. 28, str. 435, sv. 29, str. 450.

Hackl, S.: Zwei Concerlini von Ivan Padovec fuer Terzgitarre und Streicher, Gitarre aktuell, 2007, vol. 28, br. 96, str. 50.

Katalini6, V.: >Razina svakodnevice< ili uspjeh >>uvaZene lidnosti<? O posljednjem (?) koncertu Ivana Padovca u Beiu 1833. godine,

Atli Musices,2007, vol. 38, br. 1, str. 113.

Katalini6, V., Majer-Bobetko S. (urednice): Iuan Padouec (1800-1 873) i njegouo doba,Hrvatsko muzikoloiko druitvo, Zagteb,2006, 412 str.

Krajanski, E.: Sjetimo se Padovca, Su. Cecilija,1940, vol. 34, sv. 3, str. 50.

Kuhad, F 5.: Ivan Padovec, kitaraiki virluoz i glazbotvorac, Ilirski glnzbenicl, Matica hrvatska, Zagreb,1893, str. 94.

Or1i6, M.: Ivan Padovec, hrvatski gitarist europskog ugleda, Gitara,2000, br. 2, str. 2.

Petrinjak, D. (urednik): Iuan Padouec - Popijeuke uzpratnju gitare,Ilrvatsko muzikolo5ko druitvo, Zagreb,2000, 102 str.

VaniSta, J.: Noui zapisi,Kratis,Zagreb,2007, str. 31.



GITARA 9. 2OO7

il

. t:: .... 
. 

_, 
r:: .t:

.:.r .,:::r'u6 govorimo o glazbi desto se sluZimo brojnim
, ,,'rir ",,, metaforama; tako pridamo o boji i uolumenu zvu-

:,,. ka, tonskom koloritu, o suijetlom duru i tamnom

molu, o melodijskoj liniji ILi zaokruienostl glazbenog oblika.

Pri tome desto nismo niti svjesni da prisvajamo terminologiju
iz, da se tako izrazim, vizualne oblasti. Glazbena izvedba je

proces koji se odvija u vremenu, pa glazbu, uz knjiZevnost ili
glumu, moZemo svrstati u >>vremensku< umjetnost (nasu-

prot >prostomim< umjetnostima - slikarstvu, kiparstvu i arhi-

tekturi).

U tom procesu sudjeluju, tijesno meilusobno povezane i uza-

j amno isprepletene, razlidite komponente glazbenog izt aza:

prije svega ritam i melodija, potom hamonija, dinamika,

agogika itd. Njihova organiziranost, kojom se glazbeni tok
raidlanjuje u sukcesivne faze, at isti mah se te faze dovode u

meilusobni odnos i povezuju u cjelinu, gradi strukturu glaz-

benog djela - glazbeni oblik.

Sluiatelj glazbenu izvedbu percipira trenutak po trenutak,

frazu po frazu. Medutim, sposobnost glazbenog pam6enja

omogu6uje mu da te dojmove akumulira i povezuje, uspore-

duju6i odsluS ane faze s onom koju trenutno slu5a i konstatira-
ju6i njihove mealusobne odnose (istovjetnost, slidnost, razli-

ditost, kontrast...). Paralelno s tim, prisutno je, svjesno ili
nesvjesno, usporedivanje s drugim, slu5atelju poznatim, dje-

lima i izvodadima, te se na taj nadin objektivnim zvudnim di-

njenicama pridodaje i subjektivni dojam slu5atelja.

Sve navedeno govori u prilog dinjenici daje izvedba glazbe-

nog djela vrlo kompleksan zadatak koji pred izvodada stavlja

velike zahtjeveiizlaLe ga brojnim isku5enjima. Da bismo se-

be ili svoje udenike Sto bolje pripremilizaizvedbu nekog dje-

la potrebnoje to djelo dobro upoznati, raSdlaniti ga na manje

dijelove i analizirati dio po dio, 5to rezultira boljom percepci-
jom i razumijevanjem materije.

r8

Maroje Brdic

U pro5lom tekstu spomenuo sam da se glazbeno djelo sastoji

od objektivnih (visina tonova. ritam, metar...) i rzraLajnih

komponenti, od kojih smo podrobnije obradili dinamiku, bo-
ju i agogiku. U tekstu koji slijedi bit 6e viie rijedi o elementi-

ma oblika, odnosno o motivu i frazi.

Motiv

Motiv bismo moZda ponajbolje mogli opisati kao elementar-

nu misao na osnovi koje se gradi umjetnidko djelo. Izrazpo'
gede od latinske rrje(r motus, pokret, a osim u glazbi, koristi
se i u knjiZevnosti, te slikarstvu. Naravno, da bi se dobio pok-

ret, odnosno ritmidko-melodijsko zbivanje, potrebna su nam

barem dva tona koji mogu biti i iste visine. (Ovdje 6ete mi do-

pustiti malu digresiju: tehnidki gledano i jedan ton moZe biti
motiv. Ako, na primjer, pjevad dugu notu izvodi odppp doffi
i natrag, ne moZemo pore6i da je i to pokret, pa bi se u tom
sludaju ijedan ton, tako dinamidki iznijansiran, mogao shva-

titi kao motiv. Medutim, tako neSto na gitari nije mogu6e.)

Moti v predstavlj a naj manj u ritmrdko-melodij sku cj elinu koj a

se moZe izdvojiti iz svoje okoline. (Prva asocijacija na motiv
za mene je podetak prvog stavka Pete simfoniie u c-molu, op.

21 Ludwiga van Beethovena.) Odnos izmedu motiva i fraze

udenicima volim usporediti s odnosom rijedi i redenice. Mo-
tiv moZe biti prepoznatljiv po ritmu (primjer br. 1), melodij-
sko-harmonijskom kretanju (primjer br. 2) ili, 5to je i najdeS6i

sludai, po kombinaciji karakteristidnog ritma i melodije (pri-

mjer br. 3). Ce56e se ponavlja tijekom skladbe, u prvobitnom
ili izmijenjenom obliku, i sltZi za izgradnju ve6ih glazbe-

no-formalnih cjelina. Bitno je da motiv bude kratak, kako bi
se mogao obuhvatiti jednim pogledom i zapamtiti kao cjelina.



Allegro

Pr.1. F. Sor: Grand solo op. 14

Pr.2.J. Rodrigo: Tres piezas espanolas, Fandango

Pr.3. W. Walton: Pet bagatela, br. 5

Pr. 4. M. Giuliani: Sonata op. 15, 1. stavak

Analitidko raddlanjivanje ve6e cjeline na motive ponekad je,

zahvaljuju6i pa:uzama, vrlo lako. Kad motivi nisu razdvojeni

pauzama, izvjesnu orijentaciju mogu nam pruZiti dulji nagla-

Seni tonovi koie obidno osje6amo kao zavrdetke motiva, dok

se kra6i nenagladeni tonovi prikljuduju kao predtakt sljede-

6em motivu. Nasuprot tome, novi ritmidko-melodijski mate-

Pr. 5. A. Diabelli: Sonata u A-duru, l. stavak, kadenca (obr. J. Bream)

Maroje Briit: Muztx,tSt, muziiari i muzikanti

rijal, razlidit od predhodnog, stapa se s ovim u manje ili viSe

dvrstu cjelinu, tako da je ponekad te5ko odrediti gdje jedan
motiv zavriava, a drugi podinje. Kad god sam u dilemi kako
bih odredio granice motiva, drZim se izreke: slidnost razdvaja

- razliditost spaja.

Skup postupaka kojima se tematski materijal obraduje tije-
kom skladbe zovemo rad s motivom. On je od fundamental-
nogztaderyaza oblikovanje manjih i ve6ih formalnih cjelina.
Sve osobine motiva mogu biti podvrgnute promjenama - u

prvom redu ritam (augmentacija, diminucija) i melodija (in-
verzlja), te harmonija i dinamika.

Treba znati da postoje tonske grupe i nizovi slidni motivu, kao
Sto su figura i pasaZa. Medutim, oni se ne odlikuju izrazitoi6u
kakva je svojstvena motivu: zato izmedu njih i motiva nipoito
ne smijemo stavljati znak jednakosti.

Figura se u pravilu pojavljuje u prate6em glasu, ponavljaju6i
se viSe puta, i pri tom zadrLava pribliZno jednak, desto raz-
mjerno uski obim (intervalski razmak izmedu najniZeg i naj-
viSeg tona). Figuracija moZe biti karakteristidna po melodij-
skom nizu, po ritmu (pratedi glas u plesovima poput habanere

ili tanga) i, Sto je najdeS6i sludaj, po harmoniji. Jednostavno

akordsko razTagarye (kao u primjeru br. 4) tipidno je zarantr
klasiku i naziva se albertinskim basom, po talijanskom skla-

datelju Domenicu Albertiju (oko 1 7 1 0.- I 740.).

PasaZa (.franc. passage -prolazl javljase, za razliku od figu-
re, u pravilu u vode6em, melodijskom glasu. Za nju nije ka-

rakteristidno vi5estruko ponavljanje, a obidno ima i ve6i op-

seg od figure. Sastoji se ponajviSe od ljestvidnog kretanja,

razloZenih akorda ili kombinacije jednog i drugog (primjer br.

5), a moZe sadrZavati i niz figura koje se ponavljaju na raznim
visinama u vidu sekvence (figurirana pasaZa).

Uzitami melodiju, koji dine glavni sadrZaj motiva. postoje i
drugi elementi koji sudjeluju u izgradnji manjih i ve6ih cjeli-
na, a to ie u prvom redu metar.

Fraza

Kao 5to smo prije rekli, najmanja glazbena tematska cjelina je
motiv, a najmanja melodijsko-metndka cjelina je dvotakt, od-

nosno fraza (primjer br. 6).

Allegretto

Allegro spirito



GIARA 9, 2007,

Pr.6. B. Britten: Noctumal, 1. varijacija

Musingly
(Meditativo)

Granice dvotakta, kao uostalom ni motiva, ne moraju se po-

klapati s taktnim cftama. Dapade, u baroku fraze uglavnom

podinju uzmahom te se ditav pokret odvija od lakog prema

te5kom, od pripreme prema akciji, od zamaha prema udaru.

Granice ftaze m:oLemo odrediti po dugoj noti ili pauzi nakon

pokretljivijeg notnog teksta (ntmidki pokazatelj), po harmo-

nijskom kretanju ili kadenci (harmonijski pokazatelj), po od-

nosima teskih i lakih doba (metridki pokazatelj), te po raspo-

redu motiva. Zbog viSe mogu6ih rjeSenja ponekad nije lako

odrediti velidinu fraze,pa, na osnovi svog iskustva i znanja,

interpret sam procjenjuje koji dimbenik moZe prevagnuti, 5to

tumadenje fraze dini vrlo zahtijevnim, ali i izuzetno kreativ-

nim dijelom posla.

Frazu mogu diniti i dva ili detiri meclusobno ovisna dvotakta

koji cijelu glazbenu misao na kraju harmonijski zaokruZe ka-

dencom (autentidnom, plagalnom, polukadencom i sl.). Tak-

Pr.7. F. Sor: Six Petites Pidces, br. 5

vefraze zovemo mala (primjer br. 7), odnosno velika reieni-
ca (primjer br. 8). A ako imamo dvije, po sadrZaju srodne, a

harmonijski ovisne redenice, od kojih prva zavriava manje

uvjerljivom kadencom, a druga potpunom kadencom na toni-

ci (bilo polaznog, bilo novog tonaliteta), tada govorimo o pe-

riodi. Ona, zavisno od toga tvore li je dvije male ili velike re-

denice, moZe imati 8 (mala perioda, primjer br. 9) ili 16

taktova (velika perioda, primjer br. 10).

Kad fraze slijede jedna za drugom, poZeljno ih je odvojiti di-

namidkim ili agogidkim sredstvima. Ponekad je, kao na prim-
jer u baroku, dovoljno kraj jedne fraze odsvirati ti5e, a po-

detak druge ne5to glasnije, dok 6emo u kasnijim stilskim

razdobljima kao 5to su klasicizam i pogotovo romantizam

de56e posegnuti za ostalim iztaiajnim komponentama, u

prvom redu za agogidkim sredstvima (ritardando, korona,

dah...).

vervpp freely (molto liberamente)

Andante Largo

Pr. 8. F. Sor: Etida u h-molu op.35 bt.22

Allegretto



Maroje Briii; MuztKAit. nuziauri i nu:ikanti

Pr. 9. F. Tdrrega: Adelita

Len

Pr. 10. J. K. Mertz: Bardenkkinge op. 13, Variations mignonnes, Tema

Kao Sto vidimo, poznavanje stila je izuzetno vaZno. Da bismo

frazu 5to bolje uoblidili i pri tome bili Sto bliZi skladateljevoj

zamisli i ostali u okviru stilskih odrednica, treba dobro pro-

misliti i o prikladnom prstometu, koji uvijek mora biti u

sluZbi glazbe. Nije poZeljno raditi kompromise zbog vlastitog

komfora. Problematika prstometa je vrlo Siroka, obuhva6a

tehnidku i glazbenu komponentu, te predstavlja posebno, ve-

liko poglavlje o kojemu 6e vi5e rijedi biti u sljede6em broju

Gitare. Protodnost melodije i jasno razabiranje linija polifo-

nog sloga u baroku, elegancija, disto6a i jasno6a stmkture u

klasicizmu, te Siroka melodijska linija puna romantidarske

dramatike neke su od stilskih odlika na koje ne smijemo za-

boraviti kad glazbu spomenutih razdoblja prenosimo sluia-

teljima.

Sljede6i zadatak je, a to osobno smatram moZda i najtezim di-
jelom posla, ovako do najmanjih cjelina ra5dlanjeno djelo po-

vezati u cjelinu. Jer, iako neko djelo vjeZbamo u odlomcima

(frazu po frazu, stavak po stavak, varijaciju po varijaciju...) u

izvedbi se to ne smije osjetiti i djelo mora zvudati kompaktno,

kao jedinstvena cjelina. Izvedba koja se oslanja na pojedine

bljeskove u - na primjer - agogici ili boji, ne moZe se nazvati

potpunim glazbenim doZivljajem. Tu se moZda i najbolje vidi
razllkaizmedu udenika i uditelja, Segrta i majstora, muzl(arai
muzikanta.
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Razgovaramo poslije koncerta odrZanog 20. studenoga 2006.

u Hrvatskom glazbenom zavodu.

' Dolazite nam iz daleke Kine gdie ste prua gitaristica koja
je upisala glazbenu ikolu, prua kojaie diplomirala na Sre-

diinjem konzeruatoriju u Pekingu te prua koja nastaulja

studij u Europi...

Ha, moZda to neobidno zvudi, ali tako je. Zadovoljna sam da

sam imala tu priliku u Zivotu i da sam je reahzirala. Kad sam

odrastala, Kinaje ve6 bila - rekla bih - poluotvorena, a kasni-
je i otvorena prema ostatku svijeta, i sva sre6a da je bilo tako.

Premda, zaruzllku od danas, u to je doba tamo bilo prilidno n-
jetko baviti se gitarom. Zapravo, od tada i nije pro5lo mnogo

vremenal

' Da li Vam je bilo teiko s obzirom da ste bili prui?

Teiko mi je sad to re6i kad se sve nekako dobro posloZilo...

(smijeh). Podela sam svirati gitaru sa sedam godina i svidalo

mi se to od samog podetka, iSlo mi je bez mlogo naprezanja.

rekli su mi da imam dugadke prste i da sam prirodno spretna. I
tako, malo pomalo, s deset sam doSla u klasu Chen Zhija,
na5eg najpoznatijeg pedagoga. Onje bio vrlo zadovoljan i od-

mah me prijavio za udenidke koncefte, Sto mislim da je jako

dobro. Imala sam doista mnogo nastupa u raznim prigodama,

i na tome sam jako zahvalna svome profesoru... Bilo je tu i
svedanih priredbi, zapravo prilidno ozbiljnih koncerata pred

nmogo ljudi, samo tada joS nisam bila toga svjesna. Tu sam

puno naudila, posebno na putovanjima, 5to sam takoiler
podela dosta rano. OdrLavala sam koncerte u Hong Kongu,

tajvanu, Australiji, Japanu, Portugalu, Spanjolskoj. . .

' Imate li neke koncerte koje biste izduojili, koji suuam ostali
u posebno dragom sje6anju?

Svakako, iako nije uvijek lako izdvojiti, bilo ih je stvarno

nmogo... Bila mi je velika dast kad mi je u Madridu na kon-

cert do5ao Joaquin Rodrigo, pa kad mi je doma u Pekingu na

konceftu bio John Williams (edan od mojih velikih mlade-

nadkih uzora). Od njega sam dobila na poklon Smallmanovu

gitaru na kojoj sam i vederas svirala. Masaru Kohno mi je ta-
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u razgovoru s Ninom Kobler

kotler u Japanu poklonio jednu gitaru - sve su to jako lijepe
uspomene. Poslije toga podinje moja londonskafaza.

. U Londonu borauite od 2000. godine i to uamje, pretpos-
tauljam, bila uelika promjena...

Aaah, ne pitajte me kako velikal No da, sve se dogadalo pri-
lidno brzo i odigledno nije bilo sludajno - otvorila mi se mo-
gu6nost da nakon diplome odem na usavrdavanje, odnosno
poslijediplomski studij u London na Kraljevsku muzidku
akademiju. Za profesore sam mogla odabrati Michaela Lewi-
na, Johna Millsa i Timothyja Walkera. Od njih sam stvamo

dobila mnogo znanla, a puno mi je pomoglo i njihovo iskus-

tvo. Njih trojica su prilidno razliditi: svaki u svojoj nastavi

stavlja teZi5te na ne5to drugo i to mi je bilo odlidnol Usput,

naravno, preseljenje u Europu mije znadilo totalni preokret u

Zivotu. Sva sre6a da nisam komplicirana osoba (barem tako

mislim), pa sam se relativno brzo priviknula na novi Zivot.

Ipak, na podetku mi nije bilo lako: novi grad, novi ljudi, niko-
ga nisam poznavala...

' Ostali ste prilitno dugo, oiigledno uam odgouara taj naiin
iiuota...

Ipak je to drugadija kultura od one iz koje potjedem, a pogoto-

vo London - to je brz, moderan grad, gdje se svaki dan zbiva
gomila stvari i Zivi se sto na sat. To je pravi grad za mlade am-

biciozne ljude koji Zele karijeru, i tu sam se naila. No, prije
par godina, situacija kod mene nije tako izgledala.

. Zetjeli ste se uratiti u Kinu?

Ma ne, naprotiv. Bila sam pred zavrinom diplomom i naje-

damput mi je postalo jasno da Zelim jo5 neko vrijeme provesti

u Londonu. Ne znam, osje6ala sam da imam jod toga za

nauditi ovdje, a zapravo nije bilo razloga (ni realnih mo-

gu6nosti) za ostanak nakon diplome. Zavr5ni koncert mi se

opasno pribliZavao, viza mi je uskoro isticala... Onda sam

dobila poziv da prije diplome cijeli program odsviram na jed-

nom neobveznom koncertu (zapravo produkciji) na Akade-
miji. Tamo je bio prisutan jedan gospodin koji mi je kasnije

destitao i pitao me za daljnje planove u Zivotu, karijeri... Osta-



la sam pomalo zate(ena i nisam se snaSla, rekla sam mu da

zapravo ne znam, ali da bih svakako voljela dalje napredova-

ti, dalje koncertirati i da 6u se za neko kratko vrijeme morati
vratiti u Kinu gdje 6u nastaviti raditi, i tako. On je kimnuo
glavom i rekao da 6e mi se javiti. Poslije se pokazalo da je to

Xuefei Yang

bio agent kojega je prof. Michael Lewin pozvao da me duje,

Zelio ga je nagovoriti da mi pruZi 5ansu. I uspjelo je. on se ja-

vio i odlidno suradujemo i dan danas. Nakon koncerlantne

diplome (tako se zove zavrlni, najvi5i stupanj poslijediplom-

skog studija) imala sam dugadku tumeju pod imenom Niglzr

of the Proms po Belgiji, Nizozemskoj i Njemadkoj, zapole-
tak 54 koncerta!

' Kakau Vam je bio studentski iiuot u Londonu u odnosu na

Peking?

Pa, uvjeti studiranja u Londonu su doista odlidni: dostupno

vam je sve 5to poZelite, od, na pnmjer, prostora zavleibarye,

raspoloZivosti profesora s ostalih odjela, literature kakve

ho6ete, fonoteke, studija... doista se brzo razmazite. Ne mo-

gu re6i, u Pekingu je svakim danom sve bolje. Za vijeme
mog Skolovanja bilo je teiko do6i do literature, znali smo

kri5om dobivati snimke koncerata ozbiljne glazbe sa Zapada,

sluiali smo jedva dostupne stare Segovijine i Williamsove
plode ili kazete, snalazili smo se svakako... Odnosi medu lju-
dima su isto drugadiji. Vidite, London je kao svijet u malom,

ljudi iz mnogih krajeva Zemljine kugle dolaze Zivjeti tamo,

pa tako i studirati. Meni se to svidjelo na samom podetku, ne-

kako su svi u istoj situaciji i moram priznati da smo jedni dru-

gima uvijek pomagali, nisam nikad osje6ala nikakve napetosti

u smislu konkurencije ili nedeg takvog, i to jako cijenim.

. Mislite li da ie konkurencija odnosno kompeticija medu

studentima izraienija u Kini?

Znate, {to sam dulje u Londonu, sve vi5e uvidam temeljne

razllke u odgoju, odnosno u obrazovanju. Naime' primje-

u razgouoru s Ninom Kobler: XunnEl Yang

6ujem da ovdje mladi ljudi ve6inom uZivaju na studiju (pod

uvjetom, naravno, da upi5u Zeljeni predmet), dok u Kini jo5

uvijek vlada dosta stroga disciplina i svojevrsni propisani
nadin studiranja, podev5i od toga da se roditelji boje da im
dieca ne6e uspjeti u Zivotu ako ne budu radila 5to je viSe mo-
gu6e. A to je nama umjetnicima, premda olak5ano, jo5 uvijek
naporno - ne radi se o kolidini rada, nego o nadinu, odredenoj
stezi, jednostavno, takvo je ozra(je. Osim toga, u Pekingu je
postala guZva na fakultetima pa je problem i konkurencija. JoS

nije kao u Japanu, ali ako tako nastavimo, moglo bi biti
slidno... Sje6am se da su me, dok sam bila mala, roditelji pri-
lidno tjerali vjeibati - samo, imala sam sre6u da su i mama i
tata po cijele dane radili pa me nisu ba5 mogli kontrolirati.
Svaki dan prije posla dali su mi zadatak koliko trebam
vjelbati, dega se uop6e nisam drl.alal Znala sam vrijeme kad
se moji walaju s posla pa bih tada ponovno sjela za gitaru,

kao - vjeZbala sam ditavo wijeme; zaptavo sam gledala tele-
viziju ili se igrala. To su djedje fore, doista nisam puno

vjeLbala. Tek sam kasnije na studiju imala jedan period inten-
zivnog rada na tehnici. A sada zbog ubrzanog nadina Zivota

ne stignem vjeZbati koliko bih htjela (smijeh), sva sre6a da mi
to nekako prirodno dobro ide.

. Kakua su Vam iskustua s pedagoikim radom, imate li
utenike?

Povremeno mi dolaze gitaristi svirati program i da im dam po-

koji savjet; naime, jako sam desto na putu i nemam vremena

za redovito odrZavanje satova pa mi se dini da nije fer da ne-

koga pnmim za stalno. Svitla mi se rad s mladim gitaristima,
to me oboga6uje i lijepo je kad vidim da nekome pomaZu mo-
ji savjeti. U budu6nosti bih voljela odrZavati vi5e majstorskih
tedajeva. Imam dosta poziva i nadam se da 6u ih ostvariti.
Svaki put kad dodem u Pekeng, pitaju me kad 6u podeti s nas-

tavom. Obidno uvijek iskoristim nekoliko danaza majstorski
tedaj na Konzervatoriju, ali uvijek bude premalo. Tko zna,

moZda jednog dana otvorim svoju Skolu.

' Kakue saujete najieite dijelite mladima, ako nisu usko teh-

nitke prirode?

desto su to ohrabruju6e rijedi koje su nekad dovoljne da se

mladi usude na neki daljnji korak u karijeri: oti6i na kakav

festival, natjecanje... Natjecanja su danas jako vaZna, iako mi
se dini suludim i okrutnim tako usporedivati glazbenike. Ne-

kako, nije to matematika, brojevi, bodovi. Ali danas, ako Zeli-

te karijeru, natjecanje je odlidna prilika da budete zapaLeni i
da se podnete uzdizati na ljestvici cijenjenih gitarista - to je
jednostavno tako, a dalje svatko traZi put koji mu najbolje od-

govara i bira program u kojem se najbolje snalazi. Tu nema

nekog pravila, recepta- tako ja mislim: netko je jadi u tehnici,
netko u interpretaciji, ima nas svakakvih.

o Tehnika Vam je doista impresiuna... hotete li nam odati
tajnu kako to postil.ete?

(smijeh) Mislite? Pa sigumo ste imali prilike slu5ati Anu Vi-
dovi6 - ona me uvrjek tehnidki odu5evil Nekako uvijek mis-
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lim da bih jo5 trebala raditi na svojoj tehnici. Ne znam jesu li
to tajne ili ne: u kineskoj kulturije usavr5avanje vjeitine vrlo
cijenjena stvar i na neki se nadin podrazumijeva - ako se

bavite ovakvim poslom - da to poku5ate podiii na doista vi-
soku razinu. Ljestvice su mi jako vaZne, isto tako pasaZe iz
pojedinih skladbi iz koncertnog repertoara. S tehnikom treba
biti strpljiv i imati vremena. Nikako nije dobro odmah odeki-
vati rezultate. To vam je kao i s kvalitetom tona. U stanju sam

danima traZiti ton koji mi treba za pojedinu skladbu (poloZaj

desne ruke, poliranje noktiju i s1.). I onda kad najmanje

odekujete, pojavi se bai ono 5to vam se svida! Kao Sto rekoh,

u zadnje vri.jeme ne stignem raditi na tehnici koliko bih Zelje-

la. To mi je Lao jer mislim da je mogu jo5 usavriiti.

t Spomenuli ste repertoar - ueterainji program je bio dosta
raznolik...

Mdite, u Kini sam naudila sljede6e: s obzirom da nije bilo
mnogo gitarske publike, trebala sam gitaru nekako predstaviti

u najboljem svjetlu. Zeljela sam napraviti program s dosta po-

pulamih skladbi kako bih privukla slu5atelje i natjerala ih da

se zaljube u gitaru. Nekako mi se dini da je za podetak lak5e

sluiati neke atraktivnije stvari, posebno ako u gledali5tu ima
djece i mladih kojima je napoflio sjediti sat, sat i pol na jed-

nom mjestu. MoZda 6e vam ovo moje razmi5ljanje zvu(ati
banalno, ali moje iskustvo je takvo. Naravno da 6u povreme-

no ubaciti i neSto drugadije. Vederas sam kao dodatak odsvi-

rala poznatu skladbu suvremenog kineskog skladatelja Wang

Huirana napisanu 1965. godine za pipu (kinesku lutnju) pod

imenom Ples naroda )il. Skladba govori o narodu Yi koji
pleie uveder tradicionalnog festivala baklji. Sama sam napi-

sala obradu za gitaru. Veseli me to i drago mi je da svijetu mo-

gu pribliZiti izvornu kinesku glazbu. .. znate, mi smo jako ve-

zanitz tu vrstu glazbe.Znamda ju nije lako razumjeti jer je

vrlo desto tradicionalno povezana s prirodom i njenim najrazno-

vrsnijim zvukovima (moje ime Xuefei znadi otprilike snjeZni

vihor i njegov zvuk). Voljela bih snimiti CD na kojem 6e biti
samo glazba kineskih skladatelja... Kinezi dosta sluiaju eu-

ropsku glazbu, ali mislim da joi uvijek nedovoljno idu na

koncerle, pogotovo gitarske. Ipak, sretna sam da zanimanje
za giIaru raste. Gitaristika je u usponu i vjerujem da 6e taj
prekrasan instrument u skoroj budu6nosti u Kini zauzeti
mjesto koje mu zasigurno pripada.

. Kakui su Vam planoui s obzirom na karijeru, mislite li osta-
ti u Velikoj Britaniji?

Zasadmi Zivot u Londonu odgovara, iako volim oti6i k obite-
lji u Peking. Znate,molamama odlidno kuha. To mi je pravo
osvjeZenje, jer u Londonu nemam vremena kuhati pa stalno
jedem neku gotovu ili polugotovu hranu. U Peking se odem i
naspavati: velika sam spavalica i trebam devet do deset sati

sna; nikad mi nije lako vjeZbati prije podne (smijeh). Volim,
naravno, i nastupati, i uop6e biti doma u Kini, ali u Londonu
imam odlidne uvjete. Osim toga. vezana sam uz projekte: ove
sezone imam tumeju po SAD-u i nekoliko europskih dri.ava
gdje 6u izvoditi gitarske koncerte sa Seulskom filharmoni-
jom, Orkestrom grada Macaoa te Filharmonijskim orkestrom
Toleda. ho5le godine sam potpisala ekskluzivni ugovor s tvtt-
kom EMI Classics za koju sam ve6 izdala album Ronnnce de

Amor. . . Voljela bih snimiti sve gitarske koncerte s orkestrom,

to mi je velika Zelja i nadam se da 6e mi se ostvariti.

. Sb uolite raditi u slobodno urijeme, ako gct uopte ima?

Ha, pa ima ga, odnosno, nastojim si ga uzeti! Volim slu5ati or-

kestralnu glazbu i sad u zadnje vrijeme klavirske koncerle iz
doba romantike, volim kljige, Setnje, kazali5te... to me od-

mara. Vlastite snimke nikad ne slu5am (osim ako bai mo-
ram), jer sam jako samokritidna i uvijek dujem ne5to Sto sam

mogla bolje odsvirati, bolje interpretirati. To me posve dotude

pa to izbjegavam kad god mogu!

. Akako je s priuatnimplanouima, narauno, ako nije tajna?

Privatno, tiho priZeljkujem svoju obitelj i vidim se u Kini sa

suprugom i djecom...



Iuana Trog,rlit: Nttu, Splita do Splita..

.,,i 
no o d"-t se dugo samo pridalo, napokon se i dogodilo.

Prvi metlunarodni festival gitare u Splitu. Veliki dogadaj,

splet seminara, natjecanja, koncerata, druZenja i svega Sto i
najizbirljiviji gitanst poZeljeti moZe. Cinilo se u podetku ne-

mogu6im smjestiti svu tu kolidinu dogadanja u samo pet da-

na, ali uspjeli su. Ili moZda bolje - uspio je, a ovdje mislim na

Peffa duL6a, umjetnidkog voditelja festivala i duiu cijelog
tog splitskog zbivanja. Onje iskustva kojaje skupio sudjelu-
ju6i na brojnim festivalima i natjecanjima uspjeino spojio i
pretodio u organizaciju ovog festivala. Zaista se mirne du5e

moZe redi da je organizacija bila na zavidnom nivou. U prilog

tome govori i dinjenica da je bilo prijavljeno oko dvije stotine

uienika. studenata i profesora.

Svaki je dan bio protkan nizom majstorskih tedajeva. natjeca-

njima i vedernjim konceftom, a nakon toga druZenjem do sit-

lvana Trogrli6

nih sati (za one najizdrZljivije). U cijeloj lepezi dogadanja po-

nekad je bilo teiko odluditi se 5to slu5ati jer su se neki termini
majstorskih tedajeva i natjecanja na Zalost preklapali, ali i to
se rjedavalo brzo: previ5e razmi5ljanja traZi vremena. a to je
znadilo da ne5to propudta5.

Rijedima je vrlo teiko opisati cijelu affnosferu na festivalu, a

kako mojoj malenkosti nedostaje talenta za krleZijanske opise ih
millerovske knjiZevne energije koja vam oduzima dah dok ditate

ne zawarajudi usta i ne prekidaju6i nit zbog, recimo, ispijanja

da5e vode, morat 6ete se zadovoljiti malim fotografskim po@u-

rijem, kratkim tekstom i ponekom opaskom uz fotografije.

Zapotpw doZivljaj ostaje samo nada da de se ovaj festival
odriati i ubudu6e, a svi vi koji ste ga propustili da 6ete dodi

sljede6e godine i proZivjeti jedno l4epo iskustvo protkano

dobrim vibracijama i zvucima gitare.

Xhevdet Sahatxhija, Flrvatska



GtrAR\ q, 2407.

Nepotrebno je ispisivati biografije svakog pojedinog preda-

vada na majstorskim tedajevima. Svi oni redom pripadaju sa-

mom vrhu gitaristidke konceflne i pedagoike scene. Svaki je

plijenio pozorxost svojom osobnoS6u i stilom rada tako da su

i najizbirljiviji gitaristi mogli prona6i neito za sebe sudjelu-

ju6i ili kao aktivni sviradi ili samo kao sluiadi seminara'

?,6

Ana Vidovii, Hrvatska, SAD

Carlo Marchione. Italija



Iuana Trogrlit: Ntut Splita do SpLia.

'27

Aniello Desiderio, Italija



Zoran Duki6, Hrvatska, Spanjolska



IuanaTrogrli(: NIwIA Splita do Splito..

Maroje Briii. Hnratska

G*. -'ln}. -. 
1
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Costas Cotsiolis. Zoran Duki6, lvana Troerli6



Jedan od ocjenjivadkih sudova: Istviin Romer, Wadislav Blaha, J6szef Ecitvcis, Goran lftivokapi6, Goran Listei.

Natjecatelji: Genc Qivlaku, Fkvatska
i Yuliya Lonskaya, Bjelorusija.

10



Natjecanje je bilo podijeljeno u pet kategorija. Fond nagrada
bioje poprilidno velik, a dinjenica da su se u svim kategorija-
ma, pa i onoj najmladoj, dodjeljivale novdane nagrade, gitare
i kovdezi za gttarc drja je vrijednost rasla s brojem kategorije,
rezultirala je velikim brojem prijavljenih sudionika s dak tri
kontinenta (Amerika, Europa i Az4a). Peta kategorija bila je
bez ogranidenja u godinama pa samim time i jedna od prog-
ramski zanimljivrjih... U sastavu ocjenjivadkih sudova naili
su se gitaristi i pedagozi iz nekoliko europskih drZava - Go-
ran ListeS, Hrvatska; Jdszef Ecjtvcjs, Madarska; Istviin Rcimer,
Flrvatska; Wladislav Blaha, de5ka; Ramon Camota Mendez,
Spanjolska; Goran Krivokapi6, Crna Gora; Arsen Kati6, Hr-
vatska; Marco Feri, Italija; Claudio Pio Livero, Italija; Andela
Jerkunica-Mi1i3i6, Hrvatska.

O uspjeinosti festivala govori i niz gitarskih majstora koji su

nas oduievljavali svojim koncerlima: Ana Vidovi6, Aniello
Desiderio, Carlo Marchione, Costas Cotsiolis. Zavrini kon-
cerl je odrZan u splitskom HNK-u. Na njemu su dodijeljene
nagrade za natjecanje u petoj kategoriji, te je pet prvona-
gradenih natjecatelja odsviralo po jednu kompoziciju. Velika
zavr5nica bio je nastup Pavela Steidla...

Petar Culi6, dobri duh festivala, urudivaoje nagrade u prve

ietiri kategorije natjecanja.

IuanaTrogrlit: Ntut Splita do Splita.

Ana Vidovi6 s Vojinom Koci6em, pobjednikom u petoj kategoriji.

Pavel Steidl je dio koncerla svirao na grtaiiz 1830. godine
izradenoj po modelu Luigija Legnanija.



GITARA 9,2007.

Posljednje druZenje u klubu Tribu bilo
je samo dokaz da nije manjkalo duha i
zabave... plesali su svi pa i oni od kojih

se to nije odekivalo.

32,
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,,i : roinjene i prolaznost ovozemaljskog Zivota najviSe se

,:" odituju u rastanku s nama poznatim osobama. Zivutima
osta.ju uspomene. Ovisno o dubini naiih poznanstava,

sje6amo se ljudi kao kolega, znanaca, prijatelja...

U rano prolje6e, na5 svijet je napustio g. Darko Billege, nas-
tavnik gitare koji je dugi niz godina radio na Glazbenoj Skoli
Pavla Markovca u Zagrebt. Za sve poznanike on je bio sr-
dadna i susretljiva osoba. Njegovi brojni udenici mogli bi ga

Xhevdet Sahatxija

se sjetiti kao istinskog zaljubljenika u glazbu i gitaru kojoj je
ostao vjeran usprkos svim Zivotnim neda6ama. UZi krug nje-
govih prijatelja pamti Darka kao dobrog, radoznalog i zanim-
ljivog sugovomika. Izmedu ostalog privladila ga je filozofija,
religija, psihologrja, astrologija, 5ah...

Njegova su razmiSljanja o Bogu najdeS6e zavriavala rijedi-
ma: >Vjerojatno je tako lijepo kod Njega da se jo5 nitko nije
vratio...<<

))
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